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Abstract
In this thesis, we study the Transmuted Power Lomax (TPL) distribution, its density and

hazard rate functions can have different shapes. TPL distribution contains as special

models several important distributions discussed in the literature, such as the

Transmuted Power distribution, Transmuted Lomax distribution, Power Lomax

distribution, Power distribution, Lomax distribution. Some structural properties of the

TPL distribution are derived such as moments, moment generating function, entropies,

mean deviation and the order statistics. The work is also concerned with the

investigation of the finite sample performance of asymptotic inference procedures

using the likelihood function based on the TPL distributions. The study includes

investigating the adequacy of asymptotic inferential procedures in small samples. The

maximum likelihood estimator of the parameters of TPL distribution is not available in

closed form. Thus, a simulation study is conducted to investigate the bias, the mean

square error (MSE) and finite sample variance (FSV), and of the maximum likelihood

estimator of the parameters of the TPL distribution. Exact testing hypothesis

procedures for the (TPL) distribution are intractable. Therefore, two standard large

sample statistics based on maximum likelihood estimator were considered, which are

the likelihood ratio and the Wald statistics. Their performances in finite samples in

terms of their sizes and powers are investigated and compared. In the hypothesis

testing of the (TPL) distribution, the likelihood ratio statistic appears to perform better

than the Wald statistics. The importance and flexibility of the TPL distribution are

illustrated by applications to three real data sets. Results of the simulations also

indicate that the TPL distribution can contribute meaningfully in solving several

problems of the real data.



ةساردلا صخلم

ةلا د ، ةيلا متح الا ةفاثكلا ةلا دك ، لوحملا سكامول ةوقلا عيزوت لا ود ةساردب انمق ، ةلا سرلا هذه يف

ةيعرفلا لا ودلا كلذكو لا ودلا هذهل ةينايبلا لا كش الا ضرع مت امك رطخلا ةلا ود ءاقبلا ةلا د ، عيزوتلا

ةوقلا عيزوت ، سكامول ةوقلا عيزوت ، سكامول عيزوت ، ةوقلا عيزوت ، لوحملا سكامول ةوقلا عيزوتل

و موزعلا ك ،(TPL) عيزوتل ةيئاصح والا ةيضايرلا صئاصخلا . لوحملا سكامول عيزوتو لوحملا

والإ ايبورتنإ نوناشو ينير ، تافارحن الا طسوتم ، ةيئزجلا تاميسقتلا ميق ، موزعلل ةدلوملا ةلا دلا

مت لوحملا سكامول ةوقلا عيزوت تاملعم ريدقتل . اهتساردو اهقاقتشا مت ةيبيترتلا تاءاصح

عيزوت تاملعمل مظع الأ ناكم الإ تاردقم صاوخ ةسارد مت امك ، مظع الأ ناكم الا ةقيرط مادختسا

تانيعلا نيابتو (MSE) أطخلا تاعبرم طسوتم ، زيحتلا ك ، ةيئاصح الإ ريياعملا نم ددعل (TPL)

.(SAS) جمانرب ب ةاكاحملا بولسأ مادختساب كلذو تانيعلل ةفلتخم ماجحا دنع ،(FSV) ةدودحملا

عيمجل ةلا عفو ةيضرم لوحملا سكامول ةوقلا عيزوت ل مظع الأ ناكم الإ تاردقم نا جئاتنلا ترهظأو

ىلع دامتع الا بو يل لا دتس الا بناجلا لا مكتس لا . ةفلتخملا تانيعلا ماجحا دنع ةسوردملا صئاصخلا

ناكم الإ رابتخا مادختسا مت ، لوحملا سكامول ةوقلا عيزوتل تايضرفلا رابتخإ يف ناكم الإ ةلا د

رابتخا صئاصخ ةفرعملو . ةريبكلا تانيعلا ةلا ح يف كلذو (Wald) دلا و رابتخاو (LRT) يبسنلا

رابتخا عم (LRT) يبسنلا ناكم الإ رابتخا ءادأ ةنراقمو رابتخ الا ةوقو مجح ةساردب انمق تايضرفلا

(Wald) دلا و رابتخا نم لضفأ (LRT) يبسنلا ناكم الإ رابتخا نا جئاتنلا ترهظأ .(Wald) دلا و

نم تاعومجم ثلاث قَّيبطت مت . رابتخ الا ةوقو مجح بسحب كلذو (TPL) عيزوت ىلع ه قيبطت دنع

(TPL) عيزوتل ةيعرفلا تاعيزوت لا و (TPL) لوحملا سكامول ةوقلا عيزوت ىلع ةقيقح تانايب

الا سيياقملا مادختسا متو (TPL) لوحملا سكامول ةوقلا عيزوت ةنورمو ةدوج نم ققحتل ا فدهب

سكامول ةوقلا عيزوت نا ةاكاحملا جئاتن ترهظ ا دقو .CAICو BIC ،HQIC, AIC، −2ℓ : ةيئاصح

ىرخ الا تاعيزوتلل اهيلع لوصحلا مت يتلا ميقلا عم ةنراقم ةيئاصح الا ريياعملل ميق لقا هل لوحملا

فلتخملا تانايبلا لكاشم ةجلا عم يف جذومنلا اذه ةوق ىلإ ريشي اذهو


